
نیره رضایی مطلق - هفتمین جشنواره تلویزیونی مستند 
به ایستگاه پایانی خود رسیده است و برگزیدگان این جشنواره 
در مراســم اختتامیه ای که جمعه ۱7 آذرماه در کاشان برگزار 
خواهد شد معرفی می شوند. جشــنواره تلویزیونی مستند، 
به دلیل پخش آثارش از تلویزیــون و داوری های مخاطبان، 
پرمخاطب ترین جشنواره مستند کشور است و این مخاطب 
میلیونی، برای اهالی مستند اهمیت زیادی دارد. دوره هفتم 
جشنواره تلویزیونی مســتند در بخش های »فیلم مستند«، 
»مجموعه مستند« مستند نگاری« و »عکس« از اول مهرماه به 
دبیری یاسر فریادرس برگزار شده است . خبرنگار صبا  با مهدی 
میرتیموری دبیر اجرایی هفتمین جشنواره تلویزیونی مستند 
درباره کم وکیف این دوره از جشنواره گفت وگویی انجام داده 

است که در ادامه می خوانید.
جشنواره امسال چه تفاوت های با سال های گذشته به صورت 

کمی و کیفی دارد؟
 روند جشنواره امسال با سال های قبل چندان تفاوتی ندارد. امسال 
همچون سال قبل بیش از 500 اثر به جشنواره ارسال شد که از این میان 
۶۹ مستند برای حضور در بخش مســابقه انتخاب شدند. اگر به لحاظ 
کیفی هم بخواهم توضیح دهم، مستندها تفاوتی با سال گذشته ندارند. 
سال گذشته جشنواره با کیفیت خوبی برگزار شد و امسال هم در همان 

سطح برگزار می شود.
آثار امسال را چگونه دیدید؟

 مســتندهای بلند و شــاخصی در این دوره حضور دارند که از آثار 
استاندارد حوزه مستند هستند. از آنجایی که مستندسازان شاخص در 
بخش نیمه بلند و کوتاه ورود نمی کنند ممکن است مستندسازان این 
بخش ها شناخته شده نباشند اما باز هم آثار باکیفیتی داریم. در بخش 
نیمه بلند و کوتاه فضا بیشتر برای دیده شدن آنهایی فراهم است که در 

شهرستان هستند.
سهم هنرمندان استانی در مستندهای امسال چطور است؟

خیلی خوب است. خوشــبختانه تعداد آثار شهرستان ها در هر سه 
بخش، از مستندسازان تهران بیشتر است. این از اتفاقات خوب جشنواره 
بود و اگر یک بررسی انجام شود قابل احصا است که سهم شهرستان ها 

در دوره های قبل هم بیشــتر بوده اســت، هدف ما هم این اســت که 
استعدادهایی که خوب کار می کنند و به دلیل دوری از تهران از امکانات 

بی بهره اند، دیده شوند.
درباره موضوعات آثار آیا محدودیت هایی داشتید؟

ما در همه زمینه ها با جغرافیای متنوع فیلــم داریم و فکر می کنم 
مستندها همه سلیقه ها را پوشش می دهند. البته مثل همه جشنواره های 
مستند، آثاری با موضوعات اجتماعی بیشــتر است اما فیلم در فضای 

سیاسی، دفاع مقدس، مقاومت و دیگر موضوعات هم داریم. 
می توانید بگویید از کدام موضوعات استقبال بیشتری شد؟

بدون اینکه ما دخالتی داشته  باشیم. مخاطبان از آثاری که با محوریت 
دفاع مقدس و مقاومت روی آنتن شبکه مستند رفت بیشتر استقبال 

کردند.
برای جشنواره هفتم چه ویژگی خاصی می بینید که بخواهید 

به آن اشاره کنید؟
جشنواره هفتم از ویژگی های خاصی نسبت به دوره های قبل برخوردار 
است. به نظرم جشنواره تلویزیونی مستند به بلوغ خوبی رسیده و جایگاه 
واقعی اش را در بین فعالان حوزه مستند پیدا کرده است و امسال در حوزه 
انقلاب اسلامی، دفاع مقدس و مقاومت آثار خوبی داریم که مستندهای 
»برار انســیه«، »فراموشی«، »اول شــخص غایب«، »داستان ساحل 
شرقی« و مستند تحسین برانگیز »هجده هزارپا« از جمله آنهاست که 

امیدواریم مخاطبان از دیدن این آثار لذت برده باشند.
اولویت در داوری ها به چه موضوعی اختصاص داشت؟

در همه بخش ها اولویت انتخاب، کیفیت آثار است و برای ما حفظ 
شرایط حرفه ای جشنواره بســیار حائز اهمیت است و چنانچه اگر آثار 
کیفیت مناســب و حرفه ای نداشته باشند به بخش مســابقه راه پیدا 

نمی کردند.
اگر بخواهید از مهم ترین اتفاق جشنواره امسال نام ببرید 

چه می گویید؟
به نظرم مهم ترین اتفاق جشنواره امسال، نمایش آثار شاخص مستند 
از رسانه ملی به ویژه شبکه مستند سیما بود. امسال خوشبختانه شاهد 
پخش آثاری هستیم که برای نخســتین بار از شبکه مستند تلویزیون 
پخش شد و مخاطبان را با طیف وسیعی از مستندها چه در موضوع و چه 

در فرم میهمان تلویزیون کرد. 
و این نمایش چه کمکی به مستندسازان می کند؟

فراموش نکنیم که یکی از مشکلات اهالی مستند و جوانان مستعد، 
پخش و نمایش آثار و دیده شــدن مستندهای شان است که جشنواره 
تلویزیونی مستند در طول این هفت ســال به اندازه توانش سعی کرده 

بخشی از این مسئله را حل کند و امیدوارم این روال ادامه داشته باشد.
آیا به بین المللی شدن جشــنواره تلویزیونی مستند فکر 

می کنید؟
در رابطه با بین المللی شدن جشنواره تلویزیونی مستند در آینده بسیار 
صحبت شده است. بحث بین المللی شدن جشنواره با توجه به نمایش 
تلویزیونی آثار در حال حاضر کمی ســخت و پیچیده اســت ولی جزو 

برنامه های آینده ماست و امیدواریم که این اتفاق بیفتد.
فکر می کنید این جشــنواره چقدر می تواند در روند تولید 

مستند در کشور مؤثر باشد؟
بدیهی اســت ما دوســت داریم در نوع تولیدات و تاثیرگذاری آثار 
تولیدی مستند سهیم باشیم. در زمینه تولید به نظرم باید حداقل 10 
سال از برگزاری جشنواره بگذرد تا بتوانیم قضاوت کنیم ولی حتما دیدن 
آثار طیف وسیعی از مستندسازان و مخاطبان میلیونی این جشنواره تاثیر 

قابل توجهی در تولید آن ها خواهد گذاشت.
خودتان نمونه هایی از این تأثیر را در ذهن دارید؟

برخی از مستندســازانی که امروز در فضای جهانی اسم شان برده 
می شود و جوایز بین المللی دریافت می کنند برای اولین بار نامشان از 
جشنواره مستند برده شد. یعنی اولین جایزه شــان را از این جشنواره 
دریافت کردند. اعتماد به نفس پیدا کردند و توانستند به مدارج بالا دست 

پیدا کنند و ما از این بابت مفتخریم.
پس می توان درباره مهم ترین دستاورد جشنواره تلویزیونی 

مستند پرسید؟
 مهم ترین دســتاورد جشنواره تلویزیونی مســتند دیده شدن آثار 
تولید شده در خارج از مرکز و تهران است. همان طور که گفتم خیلی از 
مستندسازها که هم اکنون جزو کارگردان های شاخص هستند اولین 
آثارشان در جشنواره تلویزیونی مســتند رقم خورده است و به عنوان 

کارگردان های مطرح کشور دیده شدند. 
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